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Voorwoord Het politieke jaar van 2022 – 2023 laat zich op het eerste 
gezicht omschrijven als ‘back to business’. Na de gemeente
raadsverkiezing is er een coalitieakkoord gesloten tussen 
de partijen Leefbaar Rotterdam, de VVD, D66 en DENK, 
het nieuwe college is geïnstalleerd, de nieuwe gemeenteraad 
heeft zijn draai gevonden en komt goed op stoom met het 
controleren van dit college namens de stad. 

“ Deze raad heeft grote ambities, laat zich 

goed informeren, is zeer actief met het 

betrekken van de stad en probeert zich een 

weg te banen door de grote hoeveelheid 

stukken, overleggen en informatie die 

op hun afkomt. “

Deze raad heeft grote ambities, laat zich goed informeren, 
is zeer actief met het betrekken van de stad en probeert zich 
een weg te banen door de grote hoeveelheid stukken, 
overleggen en informatie die op hun afkomt. Dat lijkt tegen 
het einde van het jaar tot een hoogtepunt te komen: het aantal 
raadsleden dat tegen grenzen aanloopt neemt toe; de werkdruk 
lijkt groter dan ooit.

Dat is ook niet zo gek, als je beseft dat de 45 gekozen 
volksvertegenwoordigers naast hun raadslidmaatschap ook 
nog een reguliere baan hebben; in Nederland kennen we 
immers het lekenbestuur. Ooit is dat zo bedacht in dit land: 
de grote besluiten die de raad neemt voor Rotterdam en 
de Rotterdammers, dat doe je erbij.

De wereld is echter nogal veranderd de afgelopen decennia, 
en de verantwoordelijkheid van een raadslid is er niet minder 
om geworden. De problematiek van een stad als Rotterdam 
is onevenredig gegroeid en is door de jaren heen alleen 
maar complexer geworden. De taken zijn toegenomen,  
net als de verwachtingen die burgers hebben van de overheid.  
Dit heeft onmiskenbaar een grote impact op functioneren van 
het lokale bestuur: de volksvertegen woordigers lopen tegen 
de grenzen van hun kunnen aan.

Dit probleem wordt breder ervaren en daarom stuurden de 
gemeenteraden van de vier grootste gemeenten (Amsterdam, 
Rotterdam, Den Haag en Utrecht) een brandbrief naar de 
Minister van Binnenlandse Zaken en de Tweede Kamer: kunnen 
wij dit nog wel vragen van onze volksvertegenwoordigers? 
Deze grote verantwoordelijkheid in zo weinig tijd, met minimale 
ondersteuning? Wat is de stem van de stad in het gemeente

bestuur ons waard? Wat is de lokale democratie ons waard? 
Allemaal terechte vragen, lijkt mij. De wereld is veranderd. 
Het wordt tijd dat de lokale democratie meebeweegt 
met deze veranderingen.

Ik hoop dat de afgelopen Tweede Kamerverkiezing een nieuwe 
impuls zal geven aan het maatschappelijke debat over  
de waarde van de (lokale) democratie.. Een vrij land verdient 
een sterke en goed functionerende volks vertegenwoordiging. 
Lucebert zei het al: alles van waarde is weerloos, wordt van 
aanraakbaarheid rijk.

Zoals het hoort is er van deze dichtregel ook een Rotterdamse 
variant: ‘Van alles is weer waardeloos’. En laat dat nou niet 
de richting zijn die we met onze democratie op willen.  
 Want de democratie, die is nou juist onbetaalbaar. 

Raadsgriffier Isabelle Broeders
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Rotterdam van 
maand tot maand
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Roerige tijden in Rotterdam

Wie langer meeloopt in de politiek begint te merken dat 
sommige dingen nooit voorbij lijken te gaan. In het nieuws, op 
straat en in de raadzaal komen dezelfde onderwerpen voorbij 
die al sinds jaar en dag spelen. In een grote stad als Rotterdam 
is het moeilijk om grote veranderingen teweeg te brengen. Toch 
waren er wel veranderingen. En verhitte debatten en 
gezamenlijke prestaties. Aanhoudende geweldsproblemen en 
het Schiekadeblok. Koningsdag en het Zomercarnaval. 
Moments Contained en de ramp in Syrië en Turkije. Tramlijnen 
en Feyenoord. Een jaar met hoge pieken en diepe dalen.

 

V
an

 m
aa

nd
 to

t m
aa

nd

Gemeenteraad in actie 
2022 -2023 9Gemeenteraad in actie 

2022 -20238



Nieuw begin, maar dezelfde uitdagingen

Aan het begin van het nieuwe politieke seizoen is de stad in 
de greep van de groeiende armoede. Rotterdam is de armste 
stad van Nederland en nergens in het land wordt de inflatie 
zo hard gevoeld als hier. De berichten over kinderen die met 
honger naar school gaan, laten niemand onberoerd. Leden 
van de gemeenteraad maken zich zorgen en vragen om actie 
tijdens de eerste actualiteitenraad van september. 

Terwijl de nieuwe raadsleden net gewend beginnen te raken 
aan hun plek in de gemeenteraad van Rotterdam verlaat een 
oudgediende de Rotterdamse politiek. Tanya Hoogwerf 
(Leefbaar Rotterdam) neemt na acht jaar afscheid van de raad. 
Als raadslid streed zij vurig tegen geweld achter de voordeur 
en kwam zij op voor vrouwenrechten. Met deze strijd gaat zij 
verder bij Filomena, het centrum voor huiselijk geweld en 
kinder mishandeling (CHG&K) in RotterdamRijnmond. 
Sebastiaan Bonte neemt haar plek in de raad in. 

Over Rotterdam The Hague Airport (RTHA) wordt in onze 
stad altijd veel gesproken. Op 1 september laat wethouder 
Karremans weten dat hij weer gaat deelnemen aan het 
participatie traject ‘Luchthavenbesluit’. Dit gaat in tegen een 
eerder genomen raadsbesluit en valt hierdoor niet goed bij 
een deel van de gemeenteraad. Twaalf raadsleden steunen 
zelfs een motie van afkeuring. De gemeenteraad besluit dat 
de wethouder uitsluitend als toehoorder mag aansluiten 
en dus niet om verder te onderhandelen. 

S
ep

te
m

be
r 2

0
22

 

V
an

 m
aa

nd
 to

t m
aa

nd

Gemeenteraad in actie 
2022 -2023 11Gemeenteraad in actie 

2022 202310



O
kt

ob
er

 2
0

22
 

V
an

 m
aa

nd
 to

t m
aa

nd Feyenoord City en het Schiekadeblok

Op 10 oktober maakt de Rijksvoorlichtingsdienst bekend 
dat de koninklijke familie tijdens Koningsdag 2023 Rotterdam 
zal bezoeken. Burgemeester Aboutaleb is blij en vereerd met 
de keuze voor Rotterdam, al klinkt er in de stad kritiek op 
de hoge kosten die het bezoek met zich meebrengt. 

In een 2800 pagina’s tellend document was de Raad van State 
erg negatief over het volledige bestemmingsplan Feyenoord 
City dat in december 2020 door de gemeenteraad van  
Rotterdam was vastgesteld. De Raad van State besluit dat 
de gemeente raad had moeten inzien dat het plan om een nieuw 
voetbal stadion te bouwen niet realistisch was. Deze uitspraak 
dwingt de gemeenteraad om opnieuw te kijken naar dit 
gevoelige dossier. 

In dezelfde maand gaat de gemeenteraad akkoord met het 
bestemmingsplan Schiekadeblok. Het bekende blok vlakbij 

het spoor krijgt twee woontorens. Een van 200 en een van 
70 meter hoog. Er komen 650 woningen terwijl de bestaande 
mix van horeca, cultuur en design zo goed mogelijk wordt 
behouden. 

Na de Erasmusbrug is er een plan voor nóg een iconische brug 
in Rotterdam, namelijk voor een oeverbinding tussen de Esch en 
IJsselmonde. Maar kan de brug niet beter een tunnel zijn, is er 
genoeg ruimte voor de fietser en het openbaar vervoer en wat 
doet het met de rust van de omwonenden? Het plan roept vele 
vragen op en het lijkt dan ook alsof Rotterdam een nieuwe 
discussie rijker is. 

Gemeenteraad in actie 
2022 -2023 13Gemeenteraad in actie 

2022 202312



De begroting en de rat

Traditiegetrouw wordt in november de begroting voor het 
aankomende jaar vastgesteld. Op 8 en 10 november is na lange 
debatten en een tal van amendementen, moties en voorstellen 
de begroting voor 2023 vastgesteld. Het debat wordt nog wel 
even stilgelegd door een vreemde geur. Er schijnt een dode rat 
in het luchtverversingssysteem te zitten. Er wordt meteen een 
motie ingediend om de rat te bewaren en aan het Natuur 
Historisch Museum te schenken. Helaas is er van de rat niet 
veel meer over en is het museum blij gemaakt met een dode 
mus (of eigenlijk rat). In de maand voor het debat komt 
mevrouw Pelger te overlijden. Zij streed jarenlang tegen 
de sloop van de Tweebosbuurt. De gemeente raad heeft een 
motie aangenomen om een straat naar haar te vernoemen 
in de nieuwe Tweebosbuurt. 

Tunahan Kuzu (DENK) kondigt in november zijn vertrek 
uit de Rotterdamse gemeenteraad aan. Zijn raadswerk is niet 
meer te combineren met zijn werk in de Tweede Kamer. Tijdens 
de gemeenteraadsverkiezing van 2022 stond hij als lijstduwer 
op de lijst van DENK en kreeg uiteindelijk 2748 stemmen. 
Kuzu gaf aan dat hij zoveel stemmen niet kon negeren en 
dat dat de reden was om in de gemeenteraad terug te keren. 
Maar helaas, het werkte niet. Hij wordt opgevolgd door Noaufal 
Akhatab die met zijn twintig jaar het jongste raadslid van 
Rotterdam wordt. 
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problemen bij het doelgroepenvervoer

Normaal is het WKvoetbal in de zomer, maar door de  om
streden keuze het in Qatar te houden, wordt er in de winter 
gevoetbald. Het WK lijkt echter minder te leven dan andere 
jaren, wellicht door de controverse rondom het gastland. 
Nederland vliegt er na een zinderende wedstrijd (wederom 
tegen Argentinië) via penalties uit. Marokko doet het beter en 
bereikt als eerste Afrikaanse land ooit de halve finale van een 
WK door Portugal uit te schakelen. In Rotterdam gaan veel 
mensen de straat op om te feesten wanneer Marokko een 
wedstrijd wint. Helaas slaan deze feesten een aantal keer 
om in ongeregeldheden waarbij mensen worden aangehouden 
en het onrustig is in de stad. 

Ondertussen blijven de problemen met het doelgroepenvervoer 
in Rotterdam aanhouden. Er zijn veel klachten rondom het 
bedrijf Trevvel, waardoor kwetsbare mensen niet of te laat op 

hun bestemming komen. Zo brengt Trevvel kinderen met een 
beperking naar school, of kwetsbare ouderen naar bijvoorbeeld 
familie. De gemeenteraad van Rotterdam maakt zich zorgen om 
deze mensen en maant de wethouder tot actie. In december 
wordt geld beschikbaar gesteld voor ouders die vervoer moeten 
regelen buiten Trevvel om. Zo worden de problemen iets minder, 
maar ze zijn zeker nog niet opgelost. 

Ook 2022 wordt niet afgesloten met een knalfeest. Net zoals in 
de voorgaande jaren is er dit jaar geen vuurwerkshow. Harde 
wind gooit roet in het eten voor liefhebbers van de traditionele 
vuurwerkshow bij de Erasmusbrug. Ondanks dat de show niet 
doorging was er in Rotterdam veel vuurwerk te zien. De lucht 
boven de stad was het toneel van een tal aan kleurrijke 
schitteringen en lichten. De Rotterdammers trokken zich 
dus weinig aan van het vuurwerkverbod. 
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Racistische leuzen op de Erasmusbrug 

Terwijl Rotterdam toost op een gelukkig, gezond en mooi 
2023 zijn er ondertussen mensen die ervoor kiezen om het jaar 
te beginnen met haat. Ze projecteren racistische leuzen op de 
Erasmusbrug. De zinnen: ‘vrolijk blank 2023’, ‘white lives matter’ 
en ‘zwarte piet deed niets verkeerd’ zijn te lezen op de meest 
iconische brug van onze stad. In de stad wordt schande 
gesproken over de actie. Ook het stadsbestuur is niet te spreken 
over deze actie: “Deze lui verdienen geen seconde aandacht. 
Rotterdam is één stad, een stad waar iedereen gelijk is.” 
zegt locoburgemeester Buijt. 

Op 12 januari neemt Narsingh Balwantsingh (PvdA) ontslag 
als gemeenteraadslid in Rotterdam. Dit doet hij naar aanleiding 
van artikelen die zijn verschenen over het bezit en de onder
maatse verhuur van woningen op zijn naam. Hij ziet geen 
andere keus dan te stoppen als raadslid en zich te focussen 
op het verbeteren van de woningen. Hij wordt vervangen door 
Duygu Yildirim. 
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Bankjes in de stationshal en 
de ramp in Syrië en Turkije

Na een maand zonder is er op 2 februari weer een gemeente
raadsvergadering. De eerste vergadering van 2023 staat voor 
een groot deel in het teken van de horeca. Het Uitvoeringsplan 
Horeca wordt aangenomen om ervoor te zorgen dat het 
nachtleven van Rotterdam weer gaat bruisen. Zo mag avond
horeca voortaan een uur langer openblijven en wordt er meer 
ruimte gegeven aan ondernemers. 

Terwijl Rotterdam Centraal aan het begin van de maand nog 
positief in het nieuws komt, omdat het als enige grote station 
in de top 10 van ‘best gewaardeerde stations’ van Nederland 
staat, komen er veel verontwaardigde reacties op de keuze van 
de NS om de bankjes in de stationshal te verwijderen. Volgens 
de NS en burgemeester Aboutaleb ondervinden reizigers last 
van daklozen en dronken figuren die gebruik maken van de 
bankjes. Om deze reden zijn de bankjes dan ook verwijderd. 
In de gemeenteraad zijn afkeurende geluiden te horen over 

dit besluit. Zo wordt het weghalen van de bankjes symptoom
bestrijding genoemd en het verplaatsen van een probleem. 
Via een motie wordt opgedragen om zitten weer mogelijk 
te maken. 

In de nacht van 6 februari wordt de wereld opgeschrikt door 
een aardbeving in Turkije en Syrië. Het is al snel duidelijk dat er 
veel slachtoffers zijn gevallen en de schade enorm is. De dagen 
na de beving worden er veel mensen door hulpdiensten onder 
het puin vandaan gehaald, maar ook het dodental is gigantisch. 
Rotterdam doneert 1 euro per inwoner en op veel plekken in de 
stad zamelen mensen spullen in voor de slachtoffers. Het leed is 
voelbaar in de stad omdat veel inwoners familie in de getroffen 
gebieden hebben. Het is hartverwarmend om te zien hoe 
Rotterdam zich inzet om de slachtoffers te helpen, maar een 
gevoel van machteloosheid en onzekerheid overheerst bij 
veel mensen. 
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Rotterdam zich inzet om de 
slachtoffers te helpen, maar een gevoel 
van machteloos heid en onzekerheid 
overheerst bij veel mensen.“
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Het woningtekort en Wenen 

Rotterdam kampt, net als de rest van Nederland, al lang met 
een woningtekort. Om tot oplossingen te komen kan het 
helpen om inspiratie op te doen in andere steden. Zo gaat 
de commissie Bouwen, Wonen en Buitenruimte (BWB) in maart 
op werk bezoek naar Wenen. Met een bomvolle planning hoopt 
de commissie zoveel mogelijk te leren over het Weense 
woon beleid. In Wenen is de gemeente namelijk de grootste 
huisbaas van de stad en geeft zo’n 500 miljoen euro per jaar uit 
aan betaalbaar wonen. De commissieleden komen dan ook 
terug met veel nieuwe inzichten om het woonbeleid in 
Rotterdam te bevorderen. 
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Op 5 april komt de bekendste gorilla van Nederland, Bokito, 
te overlijden. De zilverrug werd wereldberoemd toen hij in 
2007 uit het gorillaverblijf in Blijdorp ontsnapte. Bokito werd 
een begrip in Nederland en ‘Bokitoproof’ was zelfs het woord 
van het jaar in 2007. Er wordt gesproken over het verlies van 
een icoon en in de gemeenteraad wordt een motie ingediend 
om een standbeeld voor de mensaap te laten maken. Zo ver 
komt het niet, maar Bokito zal niet snel vergeten worden 
in Rotterdam. 

In deze maand ontstaat ook veel ophef over de plannen 
voor het verdwijnen van een aantal tramlijnen in Rotterdam. 
De plannen om tramlijnen 4, 7 en 8 in te korten kunnen rekenen 
op veel tegenstand vanuit de stad. De Metropoolregio 

Rotterdam Den Haag (MRDH) is verantwoordelijk voor het 
openbaar vervoer in de regio en geeft aan dat de tramlijnen 
te weinig gebruikt worden. Ondanks een petitie met 12.000 
handtekeningen geeft de raad groen licht voor de hoofdlijnen 
van de plannen. Voor een aantal tramlijnen vraagt de raad 
echter om aanpassing van de plannen. 

Dit jaar viert de koninklijke familie koningsdag in Rotterdam en 
dat is te merken ook. De stad kleurt op 27 april oranje en groen 
om de 56ste verjaardag van koning WillemAlexander te vieren. 
Het thema van dit jaar past dan ook bij een diverse stad als 
Rotterdam: ’Wij zijn allemaal Kings & Queens’. De koninklijke 
familie wordt ontvangen door burgemeester Aboutaleb, 
commissaris van de koning Jaap Smit en kinderburgemeester >>
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Louey Zerourou. Vervolgens beginnen zij aan de route die 
begint op het Afrikaanderplein om daarna de watertaxi te 
nemen en uiteindelijk te eindigen op de Binnenrotte. Langs 
de route zijn tal van optredens en staan veel mensen die een 
glimp van de koninklijke familie hopen op te vangen, maar er is 
ook kritiek te horen. De kritiek richt zich vooral op de kosten 
van het vieren van koningsdag in Rotterdam, kosten die rond 
de 4 miljoen euro bedragen. Tijdens het bezoek is er ook 

aandacht voor andere maatschappelijke thema’s zoals het 
toeslagen schandaal en het slavernijverleden. Maxima maakt 
zich populair in Rotterdam door een Feyenoord sjaal om te 
hangen en geeft hiermee een knipoog naar de discussie, 
voorafgaand aan de viering, over de clubvoorkeur van haar man. 
De koning sluit zijn bezoek af met de woorden: 

“ We komen uit moeilijke tijden en zien nog moeilijke tijden voor 
ons. We moeten samen aan de toekomst werken. Het maakt 
niet uit waar je vandaan komt, wat je achtergrond is of wat je 
cultuur is. “Jullie zijn ‘All kings and queens”. Omdat jullie 
openstaan voor anderen. Geen woorden maar daden!”

–
Koning WillemAlexander

“ We komen uit moeilijke tijden en zien nog 
moeilijke tijden voor ons. We moeten samen aan 
de toekomst werken. Het maakt niet uit waar je 
vandaan komt, wat je achtergrond is of wat je 
cultuur is. “Jullie zijn ‘All kings and queens”. Omdat 
jullie openstaan voor anderen. Geen woorden 
maar daden!”

–
Koning WillemAlexander
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Voetbalfeest in Rotterdam 

In de nacht van 1 mei bereikt Rotterdam een treurige mijlpaal. 
Op de Witte de Withstraat gaat een explosief af bij een 
coffee  shop en dit betekent dat er dit jaar al 50 explosies in 
Rotterdam zijn geweest. Dit is er al één meer dan in heel 2022. 
Helaas blijven explosies ook dit jaar een groot probleem in 
onze stad. Hoewel er veel aan gedaan wordt om dit tegen te 
gaan, blijft het gewenste effect nog uit. De gemeente gaat 
preventief fouilleren in wijken met veel explosies in de hoop 
dat er een einde komt aan de nachtelijke ongeregeldheden 
in de stad. 

Op 14 mei is de Kuip, zes jaar na de legendarische hattrick van 
Dirk Kuyt, wederom het decor van een mogelijke kampioens
wedstrijd. Ditmaal neemt Feyenoord het op tegen Go Ahead 
Eagles in een stijf uitverkochte Kuip. Waar in 2017 alles van 
de laatste wedstrijd afhing, waren de mannen van Arne Slot dit 
jaar zo oppermachtig dat ze zelfs de week ervoor al kampioen 
konden zijn. Feyenoord wint met 30 en in de stad barst een 
volksfeest los. Traditiegetrouw vult de Hofpleinvijver zich met 
feestende supporters en dit feest gaat tot in de late uurtjes door 

in de stad. De volgende dag verzamelen meer dan 100.000 
mensen zich voor het stadhuis. Hier tonen trainer Arne Slot en 
aanvoerder Orkun Kökcu de schaal aan de menigte op de 
Coolsingel. Er zijn weinig dingen die in Rotterdam zoveel 
teweegbrengen als een kampioenschap van Feyenoord. Zoals 
burgemeester Aboutaleb opmerkt: “De stad is verbonden met 
Feyenoord. Deze stad ontleent veel meer identiteit aan 
Feyenoord dan aan de Maas”. 

De stemming is niet alleen positief op RotterdamZuid. 
Op het Kasteel spelen de mannen van Sparta hun beste seizoen 
in jaren en maken grote kans op de playoffs voor Europees 
voetbal. De ploeg uit Spangen streeft af op een hele goede 
zesde plaats in de Eredivisie en het Kasteel blijkt een onneem
bare vesting voor veel tegenstanders. In Kralingen is Excelsior 
zo goed als zeker van lijfsbehoud in de Eredivisie. De club met 
het kleinste stadion van de Eredivisie heeft zich knap weten 
te handhaven en dit betekent dat er ook volgend jaar drie 
Rotterdamse clubs actief zijn op het hoogste niveau van 
het Nederlands voetbal. 
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Op 2 juni wordt het beeld ‘Moments Contained’ op het plein 
voor Rotterdam Centraal onthuld. De onthulling van het beeld 
van de vrouw op sneakers van bijna vier meter hoog trekt veel 
bekijks. Zo lijkt Rotterdam de komende vijf jaar een icoon rijker. 
Veel mensen geven aan zich te kunnen identificeren met het 
beeld en ze wordt omschreven als krachtig, vol zelfvertrouwen 
en toch kwetsbaar. 

Op 8 juni wordt de conceptVoorjaarsnota door het college 
van B en W gepresenteerd. De stad staat de komende jaren voor 
een aantal financiële uitdagingen en daarom zal er bezuinigd 
moeten worden. De gemeente wil zich meer richten op de 
‘kleine kernen’ zoals Hoek van Holland, Pernis en Heijplaat 
en bezuinigen op personeelskosten van de gemeente. 

De tramlijnen in Rotterdam blijven de gemoederen bezig
houden in de stad. Dit is ook te merken tijdens de gemeente
raadsvergadering van 22 juni. Tijdens een verhit debat 

pleit een deel van de gemeenteraad voor het behouden van 
tramlijn 8. Wethouder Karremans krijgt de opdracht om met 
de MRDH te praten over het behoud van de tramlijn naar 
Spangen. 

Op 22 juni wordt ook het Klimaat Actieplan Rotterdam (KAR) in 
de gemeenteraad vastgesteld. De lange termijn ambities zijn: 
55% reductie in 2030 en volledig klimaatneutraal in 2050 en 
dat er de komende jaren 1.9 miljoen zonnepanelen in de stad 
moeten komen. Hoewel het plan is vastgesteld klonk er ook 
kritiek vanuit de gemeenteraad. Een aantal partijen vonden het 
plan ambitieloos en meer een overzicht van projecten. Door een 
aantal moties en amendementen werd ook de haven uiteindelijk 
betrokken in de plannen. 
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Voorjaarsnota en Zomercarnaval 

Op 4 juli wordt de conceptVoorjaarsnota besproken. Door 
de geplande bezuinigingen is er veel kritiek op de plannen 
die in het document staan. Zo wordt er veel gesproken over 
armoede, klimaat en schuldhulpverlening en worden er veel 
amende menten en moties ingediend. Op 6 juli wordt de 
Voorjaarsnota vastgesteld en hiermee eindigt ook het politieke 
seizoen. De Rotterdamse politiek krijgt de zomer de tijd om te 
reflecteren, op te laden en nieuwe plannen te maken. 

Tijdens het zomerreces blijven de berichten over de gewelds
golf binnenkomen. De partijen zien het met lede ogen aan. 
In 2023 vonden tot nu toe meer dan honderd explosies en 
schietpartijen plaats. Dit is meer dan de vorige twee jaar 
gecombineerd. Meer dan de helft van de verdachten zijn niet 
ouder dan 23 jaar. De gemeenteraadsleden maken zich zorgen 
over deze trend en er wordt gezocht naar oplossingen. 

Er ontstaat discussie rondom het Zomercarnaval in Rotterdam. 
De organisatie stelt een verbod in tegen ‘vulgair dansen’. 
Dans stijlen die als provocerend kunnen worden ervaren zijn 
verboden om te zorgen voor een ‘familiair publieksfeest’. Op 
dit besluit komt veel kritiek, omdat het verbod voorbij zou gaan 
aan de oorsprong van het carnaval en de betekenis voor veel 
gemeenschappen in de regio Rotterdam. Helaas wordt het feest 
ontsierd door twee schietpartijen en hierbij worden drie 
verdachten aangehouden. Vanuit de gemeenteraad klinken 
geluiden om te stoppen met het Zomercarnaval vanwege 
de geweldsincidenten. Maar uiteindelijk klinken de geluiden  
om ermee door te gaan luider.
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politieke seizoen 
Het nieuwe politieke seizoen kent een hectisch begin. Op de 
laatste dag van het zomerreces maakt Enes Yigit bekend dat 
hij stopt als wethouder. Eigenlijk zou de eerste gemeenteraads
vergadering van het nieuwe politieke seizoen op 7 september 
plaatsvinden. 

Door het plotselinge vertrek van de wethouder wordt er op 
31 augustus een buitengewone gemeenteraads vergadering 
ingelast. Zo vinden de gemeenteraadsleden zichzelf, eerder dan 
verwacht, terug in de vertrouwde raadzaal van het stadhuis. 
Het wordt een stevig debat dat volledig in het teken staat van 
het vertrek van de wethouder van armoede bestrijding, 
schuldhulpverlening en taal. 

In dezelfde maand luidt het Rode Kruis de noodklok over 
de toenemende voedselnood in Rotterdam. Met een brief 
aan de gemeenteraad laten zij weten dat zij de armoede
problema tiek in de stad zien toenemen. Volgens de hulp
organisatie dreigen veel mensen tussen wal en schip te raken, 
omdat ze buiten regelingen vallen of omdat het simpelweg 
niet lukt om eten te kopen vanwege de toenemende prijzen. 

“ Wie langer meeloopt in de politiek begint 

te merken dat sommige dingen nooit 

voorbij lijken te gaan.” 

Gemeenteraad in actie 
2022 -2023 35Gemeenteraad in actie 

2022 -202334



Gemeenteraadsleden 
20222023
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Raadsleden die in de afgelopen periode afscheid namen
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Commissies 
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Commissies Commissie Bouwen, Wonen 
en Buitenruimte (BWB)

Woonakkoord
Rotterdam heeft een woningtekort. De gemeenteraad staat hier 
voor een grote uitdaging. Om deze reden heeft de commissie 
van september tot eind februari veel tijd besteed aan de 
totstandkoming van het Woonakkoord bestaande uit 10 punten 
die de basis moeten gaan, vormen voor de nieuwe Woonvisie. 
In aanloop naar het Woonakkoord heeft de directeur van de 
Rekenkamer een toelichting gegeven op het 
Rekenkamerrapport ‘Thuis in cijfers; onderzoek naar 
woonbeleid in Rotterdam’. Dit rapport is vervolgens besproken 
met wethouder Zeegers. 

Renovatie Museum Boijmans van Beuningen
Over de renovatie van Museum Boijmans van Beuningen is in 
deze commissie veel gesproken. Het voorlopig ontwerp
voor de renovatie heeft het college van B en W financieel laten

doorrekenen door twee externe partijen. Hier kwam uit dat het 
voorlopig ontwerp duurder wordt dan het krediet dat door de 
gemeenteraad is verstrekt voor de verbouwing. Het college van 
B en W heeft toen besloten om het ontwerpproces tijdelijk te 
onderbreken. Sinds half mei is dit proces weer voortgezet. 

Verbouwing Centrale Bibliotheek Rotterdam
De Centrale Bibliotheek Rotterdam wordt verbouwd. In de 
commissie is gesproken over het voorlopig ontwerp en de 
tijdelijke huisvesting van de bibliotheek tijdens de verbouwing. 
De bibliotheek zal tijdelijk te vinden zijn in de Librijesteeg. 
Naar verwachting zal de verbouwing in 2028 klaar zijn. 

In de commissies wordt het voorbereidende werk voor 
de gemeente raads vergaderingen gedaan. Tijdens de 
commissie  vergaderingen wordt er dieper op 
onderwerpen in gegaan waar later in de gemeente raad 
over besloten wordt. Deze raadsperiode zijn er 
6 commissies en 2 subcommissies. In dit hoofdstuk 
nemen we u mee in belangrijke onderwerpen die in deze 
commissies voorbij zijn gekomen.
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Verordening Starterslening
Om te zorgen dat starters die geen sociale huurwoning van 
een corporatie achterlaten ook in aanmerking kunnen komen 
voor een starterslening bij aankoop van een woning moest 
de Verordening Starterslening worden aangepast. Hierbij heeft 
de commissie:
 · Het uitvoeringsplan en kwaliteitsbeleid Studentenhuisvesting 

besproken;
 · Het masterplan Merwehaven, het eerste gebied in het 

Merwevierhavensgebied (M4H) dat in ontwikkeling gaat, 
besproken;

 · Gesproken over het voorstel tot invoering van een 
verhuurvergunning in de wijk Carnisse.

Werkbezoek Wenen
Van dinsdag 28 maart tot zaterdag 1 april 2023 heeft
de commissie, samen met wethouder Zeegers, een bezoek
aan Wenen gebracht. Het bezoek stond in het teken van het
Weense woningbouwbeleid en het verkrijgen van inzicht in
de manier waarop de stad Wenen omgaat met bestaande
woningen, nieuwbouwprojecten en grote gebieds
ontwikkelingen. De commissie heeft verschillende 

woningbouw, gebiedsontwikkelings en duurzaamheids
projecten bezocht. De commissie heeft in Wenen veel moois 
opgehaald voor het raadswerk de komende periode. De 
onderlinge sfeer was heel goed, daar hebben de 13 en 14urige 
treinreizen ook zeker aan bijgedragen.

Grondstoffennota 2023-2026
In de Grondstoffennota 20232026 staat dat Rotterdam  
in 2050 volledig circulair te verwijderen moet zijn. In de 
commissie is uitgebreid gesproken over deze nota. De nota  
is gebaseerd op de volgende pijlers:
 · Inzet op scheiding inzameling van zowel fijn als grof 

huishoudelijk afval en zo hoogwaardig mogelijke verwerking 
tot nieuwe grondstoffen;.

 · Inzet op afvalpreventie;
 · Inzet op bedrijfsafval;
 · Ondersteunende maatregelen communicatie, gedrag, 

educatie en participatie.

Nota Samen SchoonR
Vaak heeft de commissie aandacht gevraagd voor de 
problematiek rondom zwerfafval en naastplaatsingen bij 

afvalcontainers. In de Nota Samen SchoonR, die besproken is 
in de commissie en vastgesteld door de raad, staan de doel
stellingen op het gebied van de aanpak van zwerfafval en 
naastplaatsingen en het schoon houden van de buitenruimte.

Rotterdams WeerWoord 2023-2026
Rotterdam gaat zich moeten voorbereiden op de effecten 
van klimaatverandering. In het programmakader Rotterdams 
WeerWoord staan de noodzakelijke inspanningen om de stad 
aan te passen op deze veranderingen. Het 
uitvoeringsprogramma omvat de volgende doelstellingen:
 · Nieuw vastgoed klimaatadaptief ontwikkelen
 · Bestaand vastgoed renoveren en verduurzamen
 · Buitenruimte klimaatadaptief inrichten en beheren
 · Alle Rotterdammers in beweging om klimaatadaptief te 

handelen
 · Stedelijke transities koppelen – klimaatadaptatie, 

energietransitie, mobiliteitstransitie, biodiversiteit, 
circulariteit

Subcommissie Bestemmingsplannen
Ook dit jaar heeft de commissie een groot aantal bestemmings
plannen besproken. Voorafgaand hieraan heeft de sub
commissie Bestemmingsplannen van de commissie BWB een 
aantal hoorzittingen gehouden om degenen die een zienswijze 
op het bestemmingsplan hebben ingediend de gelegenheid te 
bieden hun zienswijze mondeling aan de subcommissie toe te 
lichten. Het afgelopen jaar zijn van grotere gebiedsontwik
kelingen die al enkele jaren liepen, de bestemmingsplannen 
besproken en uiteindelijk ook vastgesteld door de gemeente
raad zoals het Schiekadeblok, Parkhaven, Rijnhaven en 
K.P. Van der Mandelelaan.
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Commissie Zorg Welzijn Cultuur 
en Sport (ZWCS)

Het afgelopen jaar heeft de commissie de focus gehouden op 
een aantal belangrijke onderwerpen: de Bestuursopdracht 
Zorg, het daklozenbeleid, het evenementenbeleid, de Volks
tuinenvisie, het meerjarenbeleid voor de bibliotheek, het nieuwe 
Cultuurplan en noodsteun voor instellingen.
 
Bestuursopdracht Zorg
Om meer grip te krijgen op de stijgende zorgvraag en de kosten
heeft het college van B en W in oktober 2022 de Bestuurs
opdracht Zorg (hierna: BOZ) vastgesteld. Het aantal inwoners 
dat gebruik maakt van jeugdhulp en maatschappelijke 
ondersteuning groeit de afgelopen jaren sterk en blijft ook 
groeien. Naast de groei van het aantal mensen dat zorg 
ontvangt, groeit ook de hoeveelheid zorg die een Rotterdammer 
nodig heeft. Deze groei leidt tot een steeds grotere druk op 
zorgmedewerkers, ook vanwege de krapte op de arbeidsmarkt. 
Er is daardoor een hoge werkdruk en hoog ziekteverzuim. 

De verwachting is dat dit tekort aan zorgmedewerkers de 
komende jaren alleen maar verder zal toenemen. De groei in 
aantal cliënten en zorgzwaarte leidt ook tot stijgende 
zorguitgaven. Het budget dat het Rijk beschikbaar stelt groeit 
onvoldoende mee: steeds meer geld uit de begroting van de 
gemeente Rotterdam wordt aan zorg besteed. Het huidige 
college van B en W heeft ca. € 50 miljoen per jaar voor de 
komende vier jaar extra beschikbaar gesteld voor groeiende 
zorguitgaven. De houdbaarheid, uitvoerbaarheid en betaal
baarheid van de zorg staan onder een toenemende druk. 
De toenemende schaarste zal betekenen dat er keuzes moeten 
worden gemaakt om grip op de uitgaven te kunnen behouden. 
Op 8 februari 2023 heeft de commissie gesproken over de BOZ 
en de aanpassingen waaraan gewerkt wordt om de stijgende 
groei in zorgvraag te verminderen. Ook rondom de begroting 
2023 en de Voor jaarsnota is uitgebreid gesproken over de BOZ.

C
om

m
is

si
es

>>

Gemeenteraad in actie 
2022 -2023 47Gemeenteraad in actie 

2022 -202346



Op 13 september 2023 vond een gesprek plaats tussen 
zorgaanbieders en leden van de commissie ZWCS. De 
zorgaanbieders gaan graag met de commissie in gesprek 
over de gezamenlijk geformuleerde plannen, zoals de inzet 
op het voorkomen dat een hulpvraag een zorgvraag wordt. 
Dit onderwerp zal de komende jaren onder de aandacht blijven.

Daklozenbeleid
Het daklozenprobleem groeit in Rotterdam. Opvangcentra in 
de stad bevestigen dat er steeds meer daklozen op straat zijn. 
En dat is niet zomaar opgelost. Tijdens de raadsvergadering 
op 16 juni 2022 is de motie ‘Rotterdam heeft ook Daklozen
beleid nodig?’ aangenomen. Met deze motie is het college van 
B en W gevraagd om met een nieuw beleidsplan te komen. 
Op 25 januari 2023 heeft een technische sessie plaatsgevonden 
over dit onderwerp en vervolgens is het in diverse commissie
vergaderingen besproken. In de vergadering van 23 augustus 
is het Plan van aanpak ‘Op weg naar herstel en een thuis’ 
(2023 2026) besproken. Dit plan van aanpak is een invulling 
van het beleidsplan “Heel de stad”. Over de voortgang en 
de resultaten van het plan zal de commissie jaarlijks 
geïnformeerd worden.

Evenementenbeleid
Rotterdam is een echte evenementenstad met een groot aanbod. 
Het Evenementenbeleid is opgesteld om dit in goede banen te 
leiden. De commissie heeft zich in een technische sessie breed 
laten informeren over de wijze waarop het Evenementenbeleid in 
Rotterdam is georganiseerd, wie welke verantwoordelijkheid 
heeft en welke kaders en spelregels er gelden. De commissie 
heeft daarnaast een werkgroep ‘Evenementen’ ingesteld. Ook 
de wijkraden zijn betrokken. Het doel van de commissie was in 
eerste instantie om een beeld te krijgen van de aandachtspunten 
rondom het Evenementen beleid. Op 18 oktober 2022 is er door 
de commissie een inspraakbijeenkomst gehouden waarin door 
diverse organisatoren van evenementen is ingesproken over het 
beleid. Ook zijn er veel schriftelijke bijdragen ontvangen. De 
verwachting was dat het college van B en W de evaluatie van het 
Evenementenbeleid tussen apriljuni zou aanbieden aan de raad, 
maar dit zal pas in het najaar zijn. Daarna zal deze evaluatie in 
de commissie besproken worden.

Volkstuinenvisie
Rotterdam heeft 44 volkstuinen waar ongeveer 5.200 
Rotterdammers tuinieren. Sinds kort valt het beheer en 
onderhoud van de volkstuinen weer onder de rechtstreekse 

verantwoordelijkheid van de gemeente. Er moet dus een nieuwe 
visie voor de volkstuinen ontwikkeld worden. De conceptvisie is 
in november in de commissie besproken.

Cultuurplan
De gemeenteraad heeft op 22 juni de uitgangspunten voor
de nieuwe cultuurplanperiode vastgesteld. De vervolgstap is 
dat de meerjarensubsidies moetne worden verdeeld in het 
kader van het Cultuurplan 20252028. Aan de hand van de 
Uitgangspuntennota stellen de culturele organisaties die 
opgenomen willen worden in het Cultuurplan, hun beleids
plannen en bijbehorende subsidieaanvraag op. Die moeten zij 
vervolgens uiterlijk 1 februari 2024 bij de gemeente indienen. 
De door het college ingestelde adviescommissies beoordelen 
in het voorjaar van 2024 alle aanvragen en brengen hun advies 
in juni 2024 aan de gemeente uit. Het daaruit voortvloeiende 
Verdelingsvoorstel zal het college in het najaar van 2024 ter 
vaststelling aan de gemeenteraad aanbieden. In het 
uiteindelijke Cultuurplan wordt vastgelegd welke culturele 
organisaties in de jaren 20252028 kunnen rekenen op een 
jaarlijkse subsidie van de gemeente.

Uitgangspuntennota voor meerjarenbeleid 
 Bibliotheek 2025-2028
Sinds 1 januari 2013 is de Bibliotheek van Rotterdam zelf
standig. Bij het verzelfstandigingsbesluit heeft de gemeente
raad besloten dat de raad de uitgangspunten voor het 
meerjarenbeleid Bibliotheek vaststelt. Het meerjarenbeleids
plan van Bibliotheek Rotterdam wordt door het college aan 
de uitgangspunten getoetst. De behandeling van de uitgangs
punten nota in de commissie heeft 14 juni jl. plaatsgevonden.

Noodsteun voor instellingen
Met het vaststellen van de Voorjaarsnota 2023 op 6 juli 2023, 
heeft de gemeenteraad ingestemd met het beschikbaar stellen 
van € 5,6 miljoen voor een noodsteunregeling ‘Energie en 
Inflatie’ voor de culturele sector. Het doel van deze regeling is 
culturele instellingen die als gevolg van de hoge inflatie in de 
continuïteitsproblemen komen, te ondersteunen. Voor sport en 
scoutingverenigingen wordt € 1,2 miljoen incidenteel ingezet 
voor noodsteun. Voor speeltuinen die dreigen om te vallen door 
hogere energielasten wordt € 0,2 miljoen ingezet. 

Gemeenteraad in actie 
2022 -2023 49Gemeenteraad in actie 

2022 -202348



C
om

m
is

si
es

Commissie Werk en Inkomen, 
Onderwijs, Samenleven, 
Schuldhulpverlening, 
Armoedebestrijding en NPRZ 
(WIOSSAN)

Armoede en schulden
In het eerste jaar van de commissie WIOSSAN is veel aandacht 
besteed aan armoede en schulden. Door de inflatie en gestegen 
energiekosten was het noodzakelijk om maatregelen te nemen 
om de geldzorgen van Rotterdammers te verminderen. 
Meerdere Rotterdammers en de gemeentelijke Ombudsman 
kwamen inspreken in de commissie om de noodzaak daarvan te 
benadrukken. De commissie besprak het actieplan ‘actieplan 

Geldzorgen’ en de hoofdlijnen voor het nieuwe armoede en 
schuldenbeleid. Ook de situatie van de slachtoffers van het 
toeslagenschandaal is een aantal keer in de commissie 
besproken. 

In aanloop naar een nieuw beleidskader ‘Participatie’ heeft 
de commissie de hoofdlijnen van het beleid op gebied van werk 
en inkomen besproken aan de hand van een strategiebrief. >>
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Hierin is beschreven wat Rotterdam gaat doen om het aantal
Rotterdammers in de bijstand terug te brengen van 34.028  
(op 1 juli 2022) naar 30.000. De voortgang van het huidige 
beleid volgt de commissie door bespreking van de 
viermaandelijkse rapportages: de tertaalmonitoren. 

Onderwijs
In voorbereiding op het nieuwe ‘Rotterdamse Onderwijsbeleid’ 
sprak de commissie met de Rotterdamse Onderwijsbesturen en 
bestuurders van MBOinstellingen. Daarbij kwamen thema’s als 
het lerarentekort, de gevolgen van corona en de aansluiting 
onderwijsarbeidsmarkt aan de orde. Ook is de commissie 
nader geïnformeerd over de stappen die genomen worden om 
in het najaar 2023 een nieuw Onderwijshuisvestingsplan vast te 
kunnen stellen. Met wethouder Kasmi is de voortgang van het 
onderwijsbeleid besproken, waarbij er naast bovengenoemde 
thema’s extra aandacht was voor het aanmeldbeleid van 
scholen en de resultaten van de dagprogrammering. 
Een nieuwe subcommissie, BOOR (Bestuur Openbaar 
Onderwijs Rotterdam), is ingesteld en men sprak met 
de bestuurders van de Stichting BOOR* over de begroting, 

het jaarplan, de jaarstukken en de stand van zaken van 
het openbaar onderwijs.

*Stichting BOOR verzorgt het openbaar (speciaal) basis
onderwijs, voortgezet onderwijs en (voortgezet) speciaal 
onderwijs in Rotterdam. Dit gaat in totaal over zo’n 75 scholen, 
waar dagelijks aan ongeveer 30.000 leerlingen wordt 
lesgegeven

Opvang van asielzoekers, statushouders en 
 vluchtingen
De komst van asielzoekers, statushouders, Afghaanse en 
Oekraïense vluchtelingen naar Rotterdam zorgt voor extra 
druk op de opvangcapaciteit. De grenzen die het nieuwe college 
aan de opvang en begeleiding heeft gesteld waren aanleiding 
voor debat. Relatief vaak ging het daarbij over de positie van 
de ongedocumenteerden, mensen zonder geldige verblijfs
papieren. Voor een klein gedeelte daarvan loopt er een pilot in 
Rotterdam, de Landelijke Vreemdelingenvoorziening (LVV), 
waarvan de toekomst nog onzeker is. 

Om tot een goed gedragen beleidskader Samenleven te komen 
heeft het college stadsgesprekken georganiseerd waaraan 
ook de commissieleden konden deelnemen. Het resultaat van 
de stadsgesprekken is besproken in de commissie waarbij een 
aantal aandachtspunten door de commissie is meegegeven 
voor het nieuwe beleidskader.

Slavernijverleden
Speciale aandacht was er voor het herdenkingsjaar koloniaal 
en slavernijverleden waarmee de afschaffing van de slavernij 
150 jaar geleden herdacht werd. Daarbij ging het met name 
over de activiteiten die in Rotterdam georganiseerd werden 
waarvoor een speciale subsidieregeling is ingesteld. 
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Commissie Mobiliteit, Haven, 
Economie en Klimaat (MHEK)

Nieuwe stadsbrug
Na meerdere jaren van onderzoek en voorbereiding over welke 
brug de voorkeur heeft, is er een besluit genomen voor een 
nieuwe stadsbrug tussen De Esch en de Veranda. Deze brug 
moet de verdere verstedelijking en economische ontwikkeling 
in het gebied mogelijk maken. Het debat in de raad ging vooral 
over de keuze tussen een tunnel of een brug en over de lobby 
richting het Rijk. Hoewel Rotterdam de voorkeur had voor een 
tunnel met metroverbinding, werd tijdens het debat duidelijk 
dat de lobby daarvoor geen kans zou maken bij het Rijk. 
Een meerderheid van de raad stemde daarom in met de 
voorkeur voor een stadsbrug met tramverbinding en ruimte 
voor voetgangers, fietsers en beperkt autoverkeer. 

Toekomstvast tramnet 2030
De commissie sprak intensief over het conceptplan ‘Toekomst
vast tramnet 2030’ van de Metropoolregio Rotterdam Den Haag 
(MDRH). De metropoolregio is van plan het tramnet in de stad 
de komende jaren aan te passen. Tijdens een inspreekavond 
hebben wijkraden, bewonersorganisaties, ondernemers
organisaties en Rotterdammers hun mening over het plan 
kunnen geven. Het debat in de commissie en de raad ging 
vooral over de toegankelijkheid van het openbaar vervoer, 
de alternatieven voor lijnen waar de tram vervalt en de kansen 
en risico’s voor de verkeersveiligheid. Uiteindelijk leidden de 
debatten tot aanpassingen in de Rotterdamse reactie op 
het plan. 
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Er werden onder meer moties aangenomen om de tramlijnen 4 
en 8 in Hillegersberg en tramlijn 8 naar Spangen niet te 
vervangen door een busverbinding, maar deze lijnen in een 
lagere frequentie te behouden. Begin juli 2023 stelde de 
bestuurscommissie Vervoersautoriteit van de MRDH het plan 
vast, waarbij ook de wijzigingsvoorstellen vanuit Rotterdam 
zijn opgenomen.

Luchthaven
In het voorjaar 2023 sprak de commissie over de ontwikkeling 
van de luchthaven RotterdamThe Hague Airport (RTHA). 
Voor de aanvraag van een nieuw Luchthavenbesluit wordt 
een milieueffectrapportage opgesteld. De kaders voor het 
onderzoek naar de milieueffecten worden vastgelegd in een 
notitie Reikwijdte en Detailniveau. De commissie besprak 
de conceptnotitie Reikwijdte en Detailniveau en het voorstel 
voor de Rotterdamse reactie daarop. Wijkraden, bewoners
organisaties en individuele bewoners maakten gebruik van 
de mogelijkheid om bij de commissie in te spreken. De raad 
steunde het uitgangspunt van het college dat het aantal 
vluchten niet moet worden uitgebreid en dat er maatregelen 
nodig zijn om de overlast van de luchthaven te beperken. 

Werkbezoeken haven
De commissie bracht tweemaal een werkbezoek aan de haven. 
Het eerste bezoek was een brede kennismaking. Het tweede 
bezoek stond in het teken van de energietransitie in de haven. De 
commissie kreeg een overzicht van de stappen die gezet worden 
voor de verduurzaming van het energiesysteem en de chemische 
industrie. Besproken werd hoe de gemeente deze transitie kan 
ondersteunen. Zo ging het onder meer over de snelheid van de 
vergunningverlening en een goede aansluiting van het onderwijs 
op de arbeidsmarktkansen in de haven.

Horecabeleid
Bij de bespreking van het ‘Horecabeleid’ had de commissie onder 
meer aandacht voor het herstel van de horeca na corona en voor 
het evenwicht tussen een levendige stad en het beperken van 
overlast. Mede op verzoek van de commissie werd er een 
Horecakoers opgesteld, waarin de uitgangspunten voor het 
horecabeleid zijn vastgelegd. De ‘Horecakoers’ werd vastgesteld 
door de raad. Ook stemde de raad in met het voorstel om 
horecagelegenheden de mogelijkheid te bieden om op vrijdag en 
zaterdag een uurtje langer open te zijn. Er werd een motie 
aangenomen om deze maatregel binnen een jaar te evalueren.

Klimaat Actieplan Rotterdam
In het voorjaar 2023 presenteerde het college het Klimaat 
Actieplan Rotterdam (KAR). Het plan bevat een overzicht van alle 
acties die de gemeente Rotterdam uitvoert om de CO2uitstoot 
terug te brengen. Na behandeling in de commissie stelde de raad 
het KAR vast als ‘richtinggevend instrument’. De komende jaren 
zal het college tweemaal per jaar rapporteren over de voortgang. 
Ook stelde de raad de uitgangspunten van het KAR vast, waarbij 
per motie twee uitgangspunten werden toegevoegd. Die 
aanvullingen hadden betrekking op de aandeelhoudersrol van de 
gemeente in het Havenbedrijf en op het raakvlak van gezondheid 
en klimaatverandering.

Burgerberaad Klimaat
In 2024 organiseert de gemeente een Burgerberaad Klimaat. 
Een groep Rotterdammers krijgt via een loting een uitnodiging 
om mee te denken over hoe de klimaatdoelen van 2030 gehaald 
kunnen worden. Dit is voor Rotterdam een nieuwe vorm van 
burgerparticipatie. De commissie liet zich via een technische 
sessie door deskundigen informeren over de randvoorwaarden 
voor een succesvol burgerberaad en besprak de opzet van het 
burgerberaad met de wethouder.
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Voorzitter MHEK 

Diederik van 
Dommelen

Wat is volgens u de rol van de voorzitter?
Uiteraard is de belangrijkste rol van de voorzitter het ordentelijk 
leiden van de vergadering, waarbij iedereen voldoende tot zijn/
haar recht komt en aan alle formaliteiten wordt voldaan. 
 
Wat is het moeilijkste aan de rol van voorzitter?
Het bijdragen aan een kwalitatief goed debat waarbij het debat 
gaat over de zaken die er echt toe doen, raadsleden niet teveel 
verzanden in details of technische vragen en de wethouder 
heldere en concrete antwoorden geeft. 

Wat is het leukste aan de rol van voorzitter?
Als je de energie voelt in de zaal tijdens het debat, de kwaliteit 
van het debat hoog is en er voldoende ruimte is voor humor, 
dan geeft dat voldoening. 
 
Wat speelde er afgelopen jaar in jouw commissie?
Veel, om er een aantal te noemen: Toekomstvast tramnet, 
de renovatie van het Hofplein, de 3e stadsbrug, het klimaat 
actieplan, uitvoeringsplan horeca, aanpak verkeersaso’s, 
burgerberaad klimaat, luchthavenbesluit RTHA, MKBactie
programma. 
 
Welk moment tijdens een vergadering of werk-
bezoek is u het meest bijgebleven?
Onlangs nog hebben we onder hoge tijdsdruk een debat 
gevoerd over het verkeerscirculatieplan waarbij alle partijen 
zich beperkten tot de belangrijkste 2 vragen. Binnen 3 kwartier 
waren we  na volle tevredenheid van de commissie en de 
wet  houder  klaar met het debat. 
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Commissie Bestuur, Organisatie, 
Financiën en Veiligheid (BOFV)

Op 1 september 2022 vond de eerste vergadering van deze 
commissie plaats. Daarmee is deze commissie nu zo’n jaar aan 
de slag. Wat zijn de belangrijkste zaken op de agenda geweest?

Afwegingskader sensoren, data-toepassing 
en  Artificial Intelligence (AI) en ‘governance 
 algoritmen’
In het vorige jaarverslag werd dit onderwerp al aangehaald 
en meteen in de eerste vergadering van 1 september ging 
het hierover. Net als de rest van de wereld zoekt de gemeente 
Rotterdam naar manieren om moderne techniek toe te passen 
en zo de kwaliteit en efficiency van haar dienstverlening te 
verbeteren. Dat is heel mooi, maar verdient ook een kritische 
houding. Want bij de inzet van technische hulpmiddelen 

kunnen ook zaken fout gaan. Hoe wordt bijvoorbeeld de privacy 
van Rotterdammers geborgd? Hoe zorgen we dat gegevens 
niet misbruikt worden? Na uitgebreide bespreking in de 
commissie heeft de raad in september 2022 het ‘Afwegings
kader Sensoren, datatoepassingen en AI’ vastgesteld. 
Daarnaast heeft de commissie in december kennis gemaakt 
met de onafhankelijke ‘algorithm advisory board’. Daarin zitten 
allerlei specialisten op het gebied van AI (Artificial Intelligence), 
die de gemeente onafhankelijk adviseren. Deze specialisten 
hebben de commissie   leden uitgebreid bijgepraat over de 
kansen en risico’s rond het gebruik van AI door een organisatie 
als de gemeente Rotterdam. 

>>
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Stedin
Rotterdam is medeaandeelhouder van netbeheerder Stedin. 
In verband met de energietransitie moet Stedin de komende 
jaren heel veel investeren. Daarvoor is veel geld nodig 
(‘kapitaal’). Daarom hebben de aandeelhouders onder andere 
de staat gevraagd om bij te dragen. In februari is de commissie 
uitgebreid bijgepraat over dit proces en alle randvoorwaarden 
daarbij. Recent zijn de aandeelhouders en de staat tot een 
conceptovereenkomst gekomen. Onder andere de gemeente
raad mag daar de komende weken op reageren via een 
zogenaamde ‘wensen en bedenkingenprocedure’: wat vinden 
zij van de voorwaarden waaronder de staat gaat meedoen? 
Wat zouden ze misschien liever anders zien, of toe willen 
voegen? 

Meerjaren-veiligheidsprogramma 
Evenals in de vorige raadsperioden, heeft de raad in december 
het ‘Meerjarenveiligheidsprogramma’ vastgesteld. Met het 
‘Meerjarenveilligheidsprogramma’ wordt de koers van het 
gemeentelijke veiligheidsbeleid bepaald. 

Met moties gaf de raad haar wensen mee. Zo wil de raad 
bijvoorbeeld dat er meer aandacht komt voor cybercriminaliteit 
en de rol van social media bij bijvoorbeeld geweld onder 
jongeren. Ook moet het veiligheidsbeleid zoveel mogelijk 
wijkgericht zijn: zorg dat gemeente en politie goed weten wat 
er speelt op wijkniveau.

In juni is de commissie op bezoek geweest bij de politie over 
de aanpak van digitale criminaliteit. Daarbij kwamen alle 
vormen aan bod, van internetfraude en cybercriminaliteit tot 
social media en de gevolgen daarvan. De politie zet stevig in 
op de aanpak van dit type criminaliteit en zal daar de komende 
jaren ook flink op blijven inzetten. 

In het veiligheidsprogramma wordt bijvoorbeeld ook inge
gaan op de rol die de gemeente kan en wil spelen in de aanpak 
van ondermijnende criminaliteit, zoals drugscriminaliteit in 
de haven. 

Met de recente explosiegolf bij woningen, die deels gerelateerd 
lijkt te zijn aan drugscriminaliteit, krijgt dit onderwerp de laatste 
tijd veel aandacht. 

Er is extra Rijksgeld beschikbaar om op allerlei aspecten van 
de aanpak meer te gaan doen. Daarom sprak de commissie in 
april onder andere over ‘preventie met gezag’. Daarin staan 
allerlei maatregelen om vooral op het gebied van jeugd
criminaliteit en betrokkenheid van jongeren bij ondermijning en 
geweld extra maatregelen te nemen. Tijdens de productie van 
dit jaarverslag behandelt de commissie de uitwerking van al 
deze maatregelen. Ook wordt in het veiligheidsbeleid aandacht 
besteed aan polarisatie, extremisme en radicalisering, 
waarbij ook aandacht is voor het afnemende vertrouwen in de 
overheid en alle gevolgen daarvan. In januari besprak de 
commissie de nieuwe meerjarenaanpak polarisatie, 
extremisme en radicalisering. Een externe adviescommissie met 
deskundigen had geadviseerd om de aanpak flink te herzien en 
vooral goed naar de doelen te kijken. Die adviezen zijn verwerkt. 

Demonstratierecht
Met enige regelmaat bespreekt de raad het demonstratierecht, 
bijvoorbeeld als er bij een demonstratie door de politie is 
opgetreden. De laatste jaren zijn er grote demonstraties 
geweest, bijvoorbeeld rond corona, Black Lives Matter en de 
woonopstand. De commissie vond het belangrijk om eens goed 

stil te staan bij hoe het demonstratierecht nu precies in elkaar 
zit en welk beleid Rotterdam op dit gebied heeft. Daarom is er in 
een technische sessie met onder andere deskundigen van de 
gemeente, Amnesty en politie over gesproken. 

Politie en samenleving
De afgelopen jaren heeft de commissie regelmatig gesproken 
over ‘politie en samenleving’: hoe kijkt de samenleving 
bijvoorbeeld aan tegen het optreden van de politie op straat? 
Bureau Beke heeft in de afgelopen jaren tweemaal onderzocht 
hoe de beelden in de samenleving zijn over de pollitie. En hoe 
is het gesteld met de politieorganisatie zelf, bijvoorbeeld de 
diversiteit en inclusiviteit binnen de politie? Door de politie 
wordt, met het programma ‘Politie voor iedereen’, hard gewerkt 
aan verbetering. 

Omdat dit onderwerp vele meningen, lagen en nuances kent, 
heeft de commissie gesproken met ervaringsdeskundigen, 
wetenschappers en overige experts.

>>
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Het nieuwe bestuursmodel met wijkraden EN 
 vooral; de bewonersinitiatieven
Gedurende 2021 en begin 2022 nam de raad verschillende 
besluiten over het nieuwe bestuursmodel van de stad. Dat 
werd ‘Wijk aan zet’, een model met 39 wijkraden. Of eigenlijk: 
36 wijkraden en 3 dorpsraden (Pernis, Rozenburg en Hoek 
van Holland). 

Eén ding stond voor de raad als een paal boven water: niet 
alleen willen we dat dit nieuwe model succesvol wordt, we 
moeten daar als raad zelf ook aan bijdragen. Na de verkiezingen 
stelde de tijdelijke commissie bestuur daarom al gauw een 
werkgroep wijkraden uit haar midden samen, met als opdracht 
het vormgeven van de relatie met de wijkraden in deze 
raadsperiode. 

In het afgelopen jaar heeft de werkgroep drie ontmoetingen 
tussen de wijkraden en de raad georganiseerd. Ook houdt de 
commissie een vinger aan de pols in de wijken: regelmatig gaat 
een commissielid namens de commissie op bezoek bij een 
wijkraad. Inmiddels is de helft van de wijkraden op die manier 

bezocht. En de andere helft volgt de komende tijd. In al deze 
gesprekken staan vragen centraal als: Wat hebben de wijkraden 
nodig om hun rol als medevolksvertegenwoordiger goed uit te 
voeren? Is er voldoende ruimte en ondersteuning om die rol te 
spelen? Wat zijn knelpunten of juist goede voorbeelden? 
Daarbij werd specifiek stilgestaan bij het proces rond de 
wijkakkoorden en de bewonersinitiatieven.

Wat die bewonersinitiatieven betreft: omdat er veel onvrede 
was over het nieuwe systeem met stemmen, is dit systeem 
geëvalueerd. Een werkgroep met wijkraadsleden en betrokken 
bewoners heeft geadviseerd hoe het beter kan en inmiddels zijn 
vrijwel al die adviezen verwerkt in een nieuwe werkwijze. 

“ Eén ding stond voor de raad als een paal boven 

water: niet alleen willen we dat dit nieuwe model 

succesvol wordt, we moeten daar als raad zelf 

ook aan bijdragen.“
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Voorzitter BOFV

Larissa Vlieger

Wat is volgens u de rol van de voorzitter?
Als voorzitter is het aan jou de taak om de commissie in goede 
banen te leiden. De commissie moet efficiënt verlopen, iedereen 
moet aan bod komen, er moet ruimte voor debat zijn, af en toe 
een pauze, en het mag niet te lang duren. Kortom, een 
uitgebreide rol.

Wat is het moeilijkste aan de rol van voorzitter?
Als die verschillende taken vragen heel veel oplettend 
vermogen. Wie wil er spreken? Is iedereen bij de les? Is het 
interessant zo of moet het sneller? Hebben ze misschien 
behoefte aan meer informatie voordat we aan debat toe zijn? 
Is iets rijp voor de raad? Je staat continu aan.

Wat is het leukste aan de rol van voorzitter?
 Ik vind het persoonlijk erg leuk om een commissie vanaf deze 
andere kant mee te maken. Je ziet wat voor stijlen mensen 
gebruiken in hun spreektijd en debatten en hebt de ruimte om 
daar op een andere manier naar te luisteren. Daarnaast leer je 
ook veel over onderwerpen waar je zelf niet inhoudelijk geheel 
in hoeft te duiken

Wat speelde er afgelopen jaar in jouw commissie?
 In mijn commissie speelt er elke maand wel iets. Natuurlijk 
de explosies en geweldsincidenten waren de afgelopen tijd 
een onderwerp waar we het ook vaak achter de schermen over 
hadden. Dan bespreken we met elkaar wat de beste manier is 
om zo’n grote thema te bespreken. Wijk aan zet, de wijkraden 
zijn ook een aantal keer voorbijgekomen. 

Welk moment tijdens een vergadering of werk-
bezoek is u het meest bijgebleven?
Commissies met de burgemeester blijven altijd hangen. De 
burgemeester gebruikt graag voorbeelden en metaforen tijdens 
zijn beantwoording. Dit kan erg handig zijn om zaken duidelijk 
te maken echter zie ik als voorzitter ook dat mensen soms 
afhaken en dan moet ik er iets van zeggen.
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Commissie tot Onderzoek van 
de Rekening (COR)

De Commissie tot Onderzoek van de Rekening (COR) 
onderzoekt jaarlijks de jaarrekening van de Gemeente 
Rotterdam. Geeft de jaarrekening een getrouw beeld en is er 
in overeenstemming met wet en regelgeving gehandeld?

In het onderzoek maakt de COR gebruik van een externe 
accountant die namens de gemeenteraad de jaarrekening 
onderzoekt. Daarnaast heeft de COR verantwoordings
gesprekken met wethouders om door te vragen op punten 
die naar voren komen in het accountantsverslag of op andere 
wijze onder de aandacht zijn gekomen. 

Ook doet de accountant twee keer per jaar aanbevelingen aan 
de COR. De verbeterpunten uit het accountantsrapport en de 
eigen constateringen verwerkt de COR in het rapport dat 
jaarlijks voor de behandeling van de jaarstukken aan de 
gemeenteraad wordt aangeboden. Om de verbeterpunten 

niet uit het oog te verliezen en de voortgang te bewaken is er 
een overzicht “aanbevelingen COR en accountant” dat 
regelmatig in de reguliere vergadering wordt behandeld.

In 2023 kwam de COR 9 keer bij elkaar in een reguliere 
vergadering. Op 9 mei 2023 had de COR een besloten sessie 
met een toelichting van de accountant op het accountants
verslag. Daarnaast vonden er verantwoordingsgesprekken 
plaats met 4 wethouders (Zeegers, Buijt, Karremans en 
Struijvenberg ). De COR heeft geconcludeerd dat er in 2022 
door het college gehandeld is binnen de geldende 
getrouwheids en rechtmatigheidsgrenzen en dat de raad de 
gemeenterekening 2023 kan vaststellen. De jaarrekening 2022 
van de gemeente Rotterdam is op 26 april 2023 door onze 
accountant voorzien van een goedkeurende controleverklaring 
voor zowel de getrouwheid als de rechtmatigheid.
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Marvin Biljoen is voorzitter van de Commissie tot 

Onderzoek van de Rekening (COR). Hij legt uit wat 

de COR doet en wat zijn rol is.

Voorzitter COR

Marvin Biljoen 

Wat doet de COR precies en wat is uw rol?
De COR (Commissie tot Onderzoek van de Rekening) onder
zoekt de jaarrekening van de gemeente Rotterdam. De jaar
rekening is een financieel overzicht waarbij je inzicht krijgt in 
de financiële situatie van de gemeente. Wij controleren of het 
college van burgemeester en wethouders (college van B en W) 
het geld aan de juiste doelen uitgeeft en daarbij ook kan 
uitleggen hoe ze dat gedaan hebben. We hebben maandelijks 
overleg met de wethouder, de accountant en ambtelijke 
organisatie om te kijken hoe het gaat. Ik ben de voorzitter van 
de COR en leid deze vergaderingen. De commissie geeft de 
raadsleden een verslag van wat ons opvalt en wij geven ze 
adviezen over wat beter kan. Die adviezen kunnen weer worden 
gebruikt in het politieke debat.

Wat is een begroting? 
De begroting is het overzicht van de verwachte inkomsten en 
uitgaven voor een bepaalde periode. Wat willen we als stad 
bereiken? Wat gaan we daarvoor doen? En wat mag dat kosten? 
Antwoorden hierop vind je terug in de begroting. Omdat dit zo 
belangrijk is behandelen we dit in twee vergaderingen in 
de gemeenteraad. 

Waarom is het voor de gemeenteraad zo’n 
 belangrijk onderwerp?
Geld is schaars. Je kunt het maar één keer uitgeven en politiek 
gaat over de verdeling van schaarse middelen. Waar geef je het 
geld aan uit? Maar ook: waar geef je helemaal geen geld aan 
uit en waar bezuinig je op? Dit zijn lastige vraagstukken en elke 
politieke partij maakt daarin weer andere afwegingen. Want 
iedereen vindt iets anders belangrijk. De raadsleden zijn 
gekozen door de stad en komen zoveel mogelijk op voor die 
dingen die zij belangrijk vinden. Hier willen ze dan ook geld 
voor vrijmaken, of juist stoppen met geld uitgeven aan zaken 
die ze niet belangrijk vinden. Alle 45 leden van de gemeente
raad moeten er uiteindelijk samen uitkomen en de beste 
keuzes maken. 
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Aantal vergaderuren

Gemeenteraad 177

Actualiteitenraad 32

BWB 150

ZWCS 95

WIOSSAN 93

MHEK 111

COR 28

BOFV 80

Subcommissie 
Bestemmingsplannen

24

Subcommissie BOOR 3

Totaal 793

Aantal vergaderuren

Gemeenteraad 22

Actualiteitenraad 15

BWB 37

ZWCS 31

WIOSSAN 32

MHEK 34

COR 14

BOFV 27

Subcommissie 
Bestemmingsplannen

8

Subcommissie BOOR 2

Overig

Totaal 222

Aantal stukken

Raadsvoorstel 183

Raadsbesluit 212

Amendement 61

Initiatiefvoorstel 4

Motie 777

Schriftelijke vragen 402

Actualiteitenaanvraag 75

Regeling van werkzaamheden 46

Het aantal stukken dat langs raadsleden komt, van 20142023 (per 31/08)
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Kalender 2024
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Kalender 2024

Januari

1 januari  Nieuwjaarsdag

11 januari Gemeenteraadsvergadering

25 januari Gemeenteraadsvergadering

Februari

15 februari Gemeenteraadsvergadering

18 februari Begin Voorjaarsreces

24 februari Einde Voorjaarsreces

Maart

14 maart Gemeenteraadsvergadering

29 maart Goede Vrijdag

31 maart Pasen

Juli

9 juli Gemeenteraadsver. (Voorjaarsnota)

11 juli Gemeenteraadsver. (Voorjaarsnota) 

 15 juli Begin Zomerreces

Augustus

12 augustus  Tour de France Femmes

13 augustus  Tour de France Femmes

25 augustus Einde Zomerreces

26 augustus  Start nieuwe politieke seizoen

September

12 september Gemeenteraadsvergadering

6 september Wereldhavendagen

7 september Wereldhavendagen

8 september Wereldhavendagen

April

1 april Pasen

4 april Gemeenteraadsvergadering

14 april Marathon van Rotterdam

25 april Gemeenteraadsvergadering

27 april Koningsdag

28 april Begin Meireces

Mei

4 mei Einde Meireces

5 mei Bevrijdingsdag

9 mei Hemelvaartsdag

19 mei Pinksteren

20 mei Pinksteren

30 mei Gemeenteraadsvergadering

Juni

13 juni Gemeenteraadsvergadering

20 juni Gemeenteraadsvergadering

Oktober

3 oktober Gemeenteraadsvergadering

17 oktober Gemeenteraadsvergadering

November

7 november Gemeenteraadsver. (begroting)

12 november Gemeenteraadsver. (begroting)

28 november Gemeenteraadsvergadering

December

19 december Gemeenteraadsvergadering

25 december Start Kerstreces
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Colofon
Teksten:
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Vincent Lorijn, Petra de Man, Damian Peek, Evert Peterse, 

Lia van der Sarvan Eek.

Beeld:

Jan van der Ploeg, Hans Tak, Beeldbank Rotterdam, Mladen Pikulic.

Aan deze editie werkten verder mee

Marvin Biljoen, Diederik van Dommelen, Larissa Vlieger.

Design

0to9 ValuesDriven Creativity. 

https://gemeenteraad.rotterdam.nl/

	Voorwoord
	Rotterdam van maand tot maand
	Gemeenteraadsleden
	Commissies
	Gemeenteraad in cijfers
	Kalender 2024
	Colofon

	Volgende pagina 108: 
	Vorige pagina 1013: 
	Inhoudsopgave 109: 
	Volgende pagina 109: 
	Vorige pagina 1014: 
	Inhoudsopgave 1010: 
	Volgende pagina 1010: 
	Vorige pagina 1015: 
	Inhoudsopgave 1011: 
	Volgende pagina 1048: 
	Vorige pagina 1053: 
	Inhoudsopgave 1049: 
	Volgende pagina 1012: 
	Vorige pagina 1017: 
	Inhoudsopgave 1013: 
	Volgende pagina 1013: 
	Vorige pagina 1018: 
	Inhoudsopgave 1014: 
	Volgende pagina 1014: 
	Vorige pagina 1019: 
	Inhoudsopgave 1015: 
	Volgende pagina 1015: 
	Vorige pagina 1020: 
	Inhoudsopgave 1016: 
	Volgende pagina 1016: 
	Vorige pagina 1021: 
	Inhoudsopgave 1017: 
	Volgende pagina 1017: 
	Vorige pagina 1022: 
	Inhoudsopgave 1018: 
	Volgende pagina 1018: 
	Vorige pagina 1023: 
	Inhoudsopgave 1019: 
	Volgende pagina 1019: 
	Vorige pagina 1024: 
	Inhoudsopgave 1020: 
	Volgende pagina 1020: 
	Vorige pagina 1025: 
	Inhoudsopgave 1021: 
	Volgende pagina 1021: 
	Vorige pagina 1026: 
	Inhoudsopgave 1022: 
	Volgende pagina 1022: 
	Vorige pagina 1027: 
	Inhoudsopgave 1023: 
	Volgende pagina 1023: 
	Vorige pagina 1028: 
	Inhoudsopgave 1024: 
	Volgende pagina 1024: 
	Vorige pagina 1029: 
	Inhoudsopgave 1025: 
	Volgende pagina 1044: 
	Vorige pagina 1049: 
	Inhoudsopgave 1045: 
	Volgende pagina 1025: 
	Vorige pagina 1030: 
	Inhoudsopgave 1026: 
	Volgende pagina 1045: 
	Vorige pagina 1050: 
	Inhoudsopgave 1046: 
	Volgende pagina 1026: 
	Vorige pagina 1031: 
	Inhoudsopgave 1027: 
	Volgende pagina 1027: 
	Vorige pagina 1032: 
	Inhoudsopgave 1028: 
	Volgende pagina 1028: 
	Vorige pagina 1033: 
	Inhoudsopgave 1029: 
	Volgende pagina 1029: 
	Vorige pagina 1034: 
	Inhoudsopgave 1030: 
	Volgende pagina 1030: 
	Vorige pagina 1035: 
	Inhoudsopgave 1031: 
	Volgende pagina 1031: 
	Vorige pagina 1036: 
	Inhoudsopgave 1032: 
	Volgende pagina 1032: 
	Vorige pagina 1037: 
	Inhoudsopgave 1033: 
	Volgende pagina 1033: 
	Vorige pagina 1038: 
	Inhoudsopgave 1034: 
	Volgende pagina 1034: 
	Vorige pagina 1039: 
	Inhoudsopgave 1035: 
	Volgende pagina 1035: 
	Vorige pagina 1040: 
	Inhoudsopgave 1036: 
	Volgende pagina 1036: 
	Vorige pagina 1041: 
	Inhoudsopgave 1037: 
	Volgende pagina 1037: 
	Vorige pagina 1042: 
	Inhoudsopgave 1038: 
	Volgende pagina 1038: 
	Vorige pagina 1043: 
	Inhoudsopgave 1039: 
	Volgende pagina 1039: 
	Vorige pagina 1044: 
	Inhoudsopgave 1040: 
	Volgende pagina 1040: 
	Vorige pagina 1045: 
	Inhoudsopgave 1041: 
	Volgende pagina 1046: 
	Vorige pagina 1051: 
	Inhoudsopgave 1047: 
	Volgende pagina 1041: 
	Vorige pagina 1046: 
	Inhoudsopgave 1042: 
	Volgende pagina 1042: 
	Vorige pagina 1047: 
	Inhoudsopgave 1043: 
	Volgende pagina 1047: 
	Vorige pagina 1052: 
	Inhoudsopgave 1048: 
	Volgende pagina 1043: 
	Vorige pagina 1048: 
	Inhoudsopgave 1044: 
	Vorige pagina 1012: 
	Inhoudsopgave 108: 


